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Különleges „osztálytalálkozót” tartottunk hétfőn: a vá-
ros kitűnőre érettségizett diákjait hívtuk meg egy kö-
tetlen hangvételű beszélgetésre és vacsorára – számolt 
be Balogh László polgármester közösségi oldalán. A 
már hagyományos Kitűnők találkozójának célja: megis-
merni Kanizsa „kiválóságait”, és az ő gondolataikat arról, 
hogyan képzelik el a várost a következő évtizedekben. 
A Batthyány, a Mező és a Piarista-iskola 44 kitűnő érett-
ségi bizonyítványt szerzett tanulójából, 23-an vettek 
részt az eseményen, melyre szerkesztőségünk ezúttal 
sem kapott meghívást. 

Két kanizsai orvos több évtizedes munkáját ismerte el nemrég a szakma. A fekvőbeteg-ellá-
tásban dolgozó Nád Márta csecsemő- és gyermekgyógyász főorvos kapta idén a Szent Koz-
ma díjat. Az alapellátásban gyógyító Hámori Zsolt háziorvos munkáját pedig Szent Damján 
díjjal jutalmazták. A Magyar Orvosi Kamara Zala Megyei Területi Szervezetének Elnöksége 
által alapított elismeréseket az orvoskollégák javaslatai alapján ítélik oda a díjazottaknak.

Kanizsa száma:

VILÁG KÉP – KANIZSA KÉPE
Biciklipályával várják 

ősztől a gyerekeket  
a Pipitér tagóvoda 

Nagyrác utcai telep- 
helyén. A projektre  

a tagóvoda mintegy  
1,5 millió forint vissza 

nem térítendő  
támogatást nyert,  

valamint a szülők is  
hozzájárultak  

a fejlesztéshez. A Zöld 
Óvoda és Biztonságos 

Óvoda címet is magáénak 
tudhatja a kiskanizsai 

intézmény. Az új be- 
ruházással a környezet-

barát és biztonságos  
közlekedést is  
népszerűsítik  

a gyermekek körében. 
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A korábbi lap-
számainkban 
rendre megjele-
nő, „A Face-
book-posztok 
viharában” című 
sorozatunk is 
ékesen bizonyít-
ja, hogy a rend-
kívüli jogrend 
alatt, közgyűlés 
nem lévén, az 
online térben 
folytatták csa-
tározásaikat a 
kanizsai politi-
kai frakciók.  
Ez a forma azóta 
sem veszett el, 
csak kissé 
átalakult. 
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Könnyen lehet, hogy ebben a szabadságolás is 
közrejátszik, de Balogh László polgármester – a 
hivatalos közösségi oldalán, és fontos ez a köz-
beékelés, mert a privát felületén már nem 
helytálló ez a megállapítás – a július 27-i köz-
gyűlés óta nem posztolt olyan politikai tartal-
mú üzenetet, amely részben vagy egészben 
„bekóstolná” az ÉVE-frakciót. 

Cseresnyés Péter nyáron sem lassít, a Face-
book-bejegyzései alapján majd egy tucat 
falunapon vett részt az elmúlt hetekben. Bár 
egy korábbi nyilatkozata szerint a miniszter-
elnöki biztos szándékosan próbálta távol tar-
tani magát a városi politikától, két esetben 
azért kivételt tett. Az első eset az Energy Life 
projekt megnyitása volt, a programsorozatról 
mi is beszámoltunk. A politikus közösségi 
oldalán a következőt tartotta érdemesnek 
kiemelni: „Minden baloldali törekvés, politi-
kai bosszú ellenére a HACSuNK által nyert 400 
milliós összeg hasznosulni fog a városban. 
Örömömre szolgál, hogy jelen lehettem az 
első ilyen, civil szervezet által a projektből 
megvalósított eseményen: az Alapítvány az 
Autista Gyermekekért Energy Life néven indít 
programsorozatot, amelynek keretében 
hetente tartanak edzést az autizmussal élő 
gyermekeknek…”

A másik eset az épülő csarnokhoz, és annak 
sokadik bejárásához köthető. A miniszterel-
nöki biztos posztjában politikai bosszút 
emleget: „már látszik, milyen modern és 
impozáns a létesítmény belső tere is. Eköz-
ben a háttérben zajlik a munka, számos prog-
ram már előkészítés alatt van. Nem is lenne 

semmi gond, ha az ÉVE-frakció nem hátrál-
tatná a folyamatokat, feltételezhetően azért, 
mert oda nem ők neveztek ki vezetőt. A város 
Balogh László polgármester döntése nyo-
mán betervezett a költségvetésbe 30 millió 
forintot e cégnek, amelyből biztosítani tud-
ták volna a nagyszabású indulást. Persze az 
ÉVE politikai bosszúja ezt a döntést is utolér-
te, az összeget visszavették, hogy egy másik 
városi cég zsebébe tegyék kisegítve azt 
abból a nehéz anyagi helyzetből, amibe az 
általuk odatett vezető sodorta.”

Arról nincs hivatalos információnk, hogy 
az ÉVE-politikusai hányszor voltak jelen a 
választókerülethez tartozó falvak rendezvé-
nyein az elmúlt hetekben, az ugyanakkor 
kijelenthető, a megszokottnál lényegesen 
több poszt jelent meg az egyesület oldalán 
az elmúlt napokban. Egyebek mellett az Aré-
na kapcsán tett cseresnyési megjegyzésre is 
volt viszontválasz, „Hány hazugság fér el két 
mondatban Cseresnyés Pétertől” címmel.  „1️. 
Balogh László nem döntött a 30 millió forint-
ról, csak javaslatot tett rá. Ha akart volna, 
egyszemélyben dönthetett volna erről a 
veszélyhelyzet alatt, de ezt nem tette meg. 2. 
Nem mondta meg mire kell a 30 millió Ft, sőt, 
Bizzer képviselő a konkrét kérdésre azt vála-
szolta, lehet nem is lesz rá szükség (jegyző-
könyv van róla). Nagyszabású indulásról szó 
sem volt egyik ülésen sem. 3. Nem vettük 
vissza az összeget, ahogy hazudja, hiszen 
oda sem lett téve soha, lásd 1️. pont. 4. A 30 
millió Ft-ot a 2021️-2027-es EU időszak pályá-
zatainak előkészítésére fordítottuk. Elhisz-

szük, hogy ez Cseresnyésnek nem fontos, 
nekünk viszont igen. 5️. Ez az összeg senkit 
nem húz ki semmiféle nehéz anyagi helyzet-
ből, hiszen a Városfejlesztő egyik oldalon 
megkapja, másik oldalon pedig előkészítésre 
kifizeti. 6. Ráadásul a városi cégek elmúlt két-
éves helyzetét a Balogh-Bizzer városvezető 
páros uralma alatt a cégekkel szemben tanú-
sított bosszúhadjárat, megfűszerezve jó pár 
kormányzati megszorítással, intézkedéssel 
jellemezte. +1️ Balogh László kinevezte egy-
személyi uralma utolsó előtti munkanapján a 
Kanizsa Aréna Üzemeltető NKft. ügyvezető-
jét havi 400.000 Ft megbízási díjért úgy, hogy 
mellette a privát szférában is ügyvezetőként 
dolgozik.” A HACSuNK-ügynek több posztot 
is szentelt az ÉVE – a Pénzeső című sorozat 
részeként – egyebek mellett a következőkre 
világítottak rá: „minden olyan tagot eltávolí-
tott a FIDESZ-KDNP, akin keresztül a közgyű-
lési többséget adó kormányellenzéknek bár-
miféle rálátása lehetett volna a HACSuNK-
ban folyó pályázati kiírásokra… A kizárt öt 
önkormányzati tag helyett olyanokat hívtak 
meg tagnak, akik a helyi FIDESZ-KDNP, vagy 
kormányzati befolyás alatt állnak. A pályázati 
felhívásokról kevesen tudtak, pedig hirdetni 
kellett volna őket.  És akkor kik lettek a 
HACSuNK eddigi nyertesei? A HACSuNK tag-
jai, akik kiírták, elbírálták és megnyerték a 
pályázatot.” Itt példaként említik Hella Feren-
cet és a református közösséget, Lehota János 
által vezetett két csoportot és a Horváth Ist-
ván által fémjelzett KonTuRpluszt.

MIKÓ-BARÁTH György
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 CSATA A VIRTUÁLIS 
RINGBEN

ÉVE vs. 
Cseresnyés
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A városrész lakói már 
több ízben jelezték a 
varjakkal kapcsolatos 
problémáikat. Leg-
utóbb Bodó László 
önkormányzati képviselő-
höz fordultak, akitől megtudtuk: 

kézhez kapta a Zala Megyei Kor-
mányhivatal határozatát, 

melyben szerepel, hogy a 
Balaton-felvidéki Nem-
zeti Park Igazgatósága 
engedélyezte a vetési 
varjúfészkek eltávolí-

tását. – Mindezt 2022. 
február 28-ig engedélye-

zik - mondta el a városatya. 
Az engedélynek megfelelően a 

fészkek eltávolításának 
megfelelő módjáról a 
B a l a t o n - f e l v i d é k i 
Nemzeti Park munka-
társával kell egyeztetni. - 
Felvettem a nemzeti park 
felelősével a kapcsolatot és tájé-
koztatást kértem, hogy ezt miként 
lehetne megoldani. Ő elmondta, 
hogy több módszer is van. Az 
egyik lehetőség, hogy a villás ága-
kat levágatjuk, ahol a fészkek van-
nak, de ezt annyira nem java-
solja, mert a fák is védett-
ség alatt állnak. A másik 
pedig az, hogy egy 
tűzoltófecskendővel, 
nagynyomású vízsu-
gárral veretnénk le az 
ágakról a fészkeket. 
Ezzel a megoldással talán 
gyorsabb és egyszerűbb lenne 
eltávolítani a madárfészkeket - 
tette hozzá Bodó László, az ÉVE 
önkormányzati képviselője.

Bármelyik megoldás mellett 
döntenek, csak a lombhullatás 
után lehet kivitelezni, még a fagy 
beállta előtt, október, november 
környékén. – Megpróbáljuk a leg-
olcsóbb és leghatékonyabb mód-
szert megtalálni arra, hogy a var-
júfészkeket eltávolítsák a Platán 
sorról. Jelen pillanatban még a 
tájékozódás szintjén vagyunk. 
Addig is a lakók türelmét kérjük - 
fogalmazott a politikus. 

- Nagyon örülünk ennek a hír-
nek, mert tényleg nagyon sok 
bosszúságot okozott a varjak tár-
sasága az itt lakóknak. Tény és 
való, hogy tele van varjú piszok-
kal az egész utca. A gyerekeket is 

tolják a babakocsiban, 
és azért nem mindegy, 
hogy véletlenül oda 
kerül az a bizonyos 

dolog, ahova nem kelle-
ne – hangsúlyozta az utcá-

ban lakó Császárné Mika Zsu-
zsanna. 

A kezdeményezők lehet, hogy 
örülhetnek egy darabig, de Orbán 
Zoltán, a Magyar Madártani és 
Természetvédelmi Egyesület szó-

vivője szerint erre a kérdésre 
nincs hosszú távú megol-

dás. Legalábbis olyan 
nem, ami a madarakat 
eltántorítaná a jelenle-
gi fészkelőhelyüktől. A 
szakértő szerint az 

urbanizált madarak min-
denképpen az emberek 

közelében maradnak, hiszen a 
városban megvan mindenük ami-
re szükségük van. A vetési varjak 
egyébként védett madarak, ame-
lyek ráadásul a fészkeikkel segítik 
a saját fészket nem építő ragado-
zómadár- és bagolyfajok városi 
költését.  - A felsorolt eljárás egyi-
ke sem jelent megoldást. Sőt, 
inkább rontanak a helyzeten, 
ugyanis a varjak egyrésze hama-
rosan visszaköltözik, a többi pedig 
a város más pontján kezd fészek-
építésbe. Az egész eljárás értel-
metlen és pazarló. Itt az az egyet-
len járható út, ha megtanulunk 
velük együtt élni, mert ők is a ter-
mészet részei. Nekünk is alkalmaz-
kodnunk kell a környezethez, a 
természethez - hangsúlyozta a 
szakember.

KÁLOVICS Rebeka
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Évek óta panaszkod-
nak a Platán soron 
lakók a vetési varjak-
ra, kérve azt, hogy a 
madarakat lakott 
területen kívülre 
helyezzék. A megyei 
kormányhivatal nem-
rég engedélyt adott, 
hogy a vetési varjak 
fészkeit még a költé-
si időszak előtt eltá-
volíthatják a Platán 
sorról. Orbán Zoltán 
ornitológus szerint 
viszont erre a hely-
zetre, az jelent hosz-
szú távon megoldást, 
ha az emberek meg-
tanulnak együtt élni 
a madarakkal.
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Megoldás?
„KÖLTÖZHETNEK” A VARJAK FÉSZKEI

Pályázati Felhívás 
NAGYKANIZSA MEGYEI JOGÚ VÁROS KÖZIGAZGATÁSI 

TERÜLETÉN HELYI, AUTÓBUSSZAL VÉGZETT MENET-
REND SZERINTI SZEMÉLYSZÁLLÍTÁS KÖZSZOLGÁLTATÁ-

SI SZERZŐDÉS KERETÉBEN TÖRTÉNŐ ELLÁTÁSÁRA

Nagykanizsa Megyei Jogú Város Önkormányzatának Közgyűlése Nagykanizsa 
Megyei Jogú Város közigazgatási területén autóbusszal végzett menetrend szerin-
ti személyszállítás közszolgáltatási szerződés keretében történő ellátására pályáza-
tot ír ki, a személyszállítási szolgáltatásokról szóló 2012. évi. XLI. törvény alapján. 

A pályázat benyújtásának határideje: A Magyar Közlöny mellékleteként 
megjelenő Hivatalos Értesítőben való közzétételt követő 60. nap 12.00 óra.

Elbírálás módja és szempontja: A Pályázati kiírásban meghatározott alkal-
massági követelmények és bírálati szempontok alapján, az összességében 
legelőnyösebb ajánlatot benyújtó ajánlattevővel köt szerződést. 

A pályázók köre:  A pályázat nyilvános, a verseny tisztaságát és átláthatósá-
gát bárki számára biztosító módon zajlik. Az Európai Gazdasági Térségen 
kívüli székhelyű szolgáltató a pályázaton abban az esetben vehet részt, ha 
országában is biztosított a menetrend szerinti autóbusz közlekedésben a 
nemzeti elbánás a külföldiek számára. A pályázat nyelve magyar.

A pályázat benyújtásának részletes feltételeit, tartalmi követelményeit a 
pályázati kiírás tartalmazza, amelyet meg lehet tekinteni a www.nagykanizsa.
hu honlapon az Aktuális menüben a Felhívások alatt található Pályázati felhí-
vás címszó alatt.

Nagykanizsa, 2021. július 8. Balogh László 
polgármester
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Múlt hét pénteken, a 
beruházás műszaki átadá-
sán részt vett Balogh Lász-
ló polgármester, Bodó 
László és Schauta Marcell 
önkormányzati képvi-
selők, a Via Kanizsa, a Net-
ta-Pannonia és a Vízmű 
szakemberei, valamint a 
kivitelező cég ügyvezető-
je. A város első embere a 
bejáráson éppen azt az 
összefogást emelte ki, 
amely a városi cégeket jel-
lemezte a szökőkút sorsát 
illetően.  Bodó László 
pedig azt hangsúlyozta: 
rengetegen jelezték szá-
mára, hogy hiányolják a 
működő szökőkutat a 
város főteréről, éppen 
ezért a városvezetés eltö-
kélt volt abban, hogy ez a 

probléma megoldódjon. 
A siker pedig szerinte azt is 
jelenti, hogy Nagykanizsa 
100 problémájából egyet 
most megoldottak. A váz-
erősítő munkálatokat egy 
fiatalokból álló helyi cég 
végezte. Azt mindkét poli-
tikai fél leszögezte: büsz-
kék arra, hogy kanizsaiak 
dolgoztak a város szökő-
kútján. 

Az új borítás egy üveg-
szálas rendszer, ami flexi-
bilis, tehát a kisebb föld-
mozgások esetén is garan-
ciát ad arra, hogy nem szö-
kik el újra a víz a kútból. – 
Ez egy kompozit szerke-
zet, az üvegszálat laminál-
tuk egy speciális gyantá-
val, s arra vontunk még fel 
több réteg műgyantát. Ez, 

a szerkezetből eredően, 
flexibilitással rendelkező 
bevonati rendszer. Így 
bízunk abban, hogy a 
gyártó által megszabott 
tartósságot hozni fogja – 
fogalmazott Kreiner Lász-
ló, a Pannon-Structure Kft. 
ügyvezetője, aki a helyszí-
nen azt is nyomatékosítot-
ta: a törvényben előírt 
jótállást vállalják a kút kap-
csán. A projektre egyéb-
ként még a veszélyhelyzet 
alatt 30 millió forintot 
különített el Balogh László 
polgármester, de a kút 
mostani életre keltése 
ennél jóval kisebb összeg-
ből, mintegy bruttó 7 mil-
lió forintból sikerült a szak-
embereknek, akik már 
múlt hét péntek reggel 
megkezdték a rácsok visz-
szahelyezését, bekötötték 
a lámpatesteket, és a víz-
szivattyút is elindították.

Ahogy azt az első vízsu-
garak kitörésének idő-
pontja is jelzi, a beüzeme-
lés nem volt éppen séta-
galopp. Majd 50 köbméter 
vízre volt szükség a feltöl-
téshez, s ahhoz, hogy a 

medence vízszintje ellepje 
a kút szenzorait. Kipróbál-
ták a díszvilágítást, majd 
szembesültek azzal, hogy 
több izzó is kiégett, így 
várhatóan új világítási 
rendszerre lesz szükség. 
Szintén fontos probléma, 
hogy a vízforgató szűrője 
folyamatosan eldugul a 
külső medence szennye-
ződései miatt, illetve a 
szakemberek az aknában 
tapasztaltakkal sem voltak 
elégedettek.  

Összegezve: jól hangzik, 
hogy a vártnál mintegy 23 
millió forinttal keve-
sebbért kapta vissza a 
város a szökőkútját, 
ugyanakkor elkerülhetet-
lennek látszik, hogy gépé-
szetileg is korszerűsítsék, 
és a lámpatestek problé-
máját is megoldják. Ez 
pedig nem lesz ingyen. 

A kút újbóli működésé-
ről beszámoló írások kap-
csán több megjegyzés, 
komment is érkezett, ame-
lyek mind a 2012. júniusá-
ban átadott építmény 
készítőjének, beszerelőjé-
nek felelősségét firtatják. 

Mint ismert: az Erzsébet 
tér rehabilitációja 1,5 milli-
árd forintból valósult meg, 
ekkor megszüntették a 
Vásár és a Rozgonyi utcát 
összekötő útszakaszt, 
lehetővé vált a tér körbe-
járhatósága, továbbá visz-
szahelyezték a restaurált 
Szentháromság-szobrot, 
megérkezett az Erzsébet 
királynét ábrázoló alkotás, 
a vármakett, a zenepavi-
lon és megújult a szökő-
kút. Ez mindössze 9 éve 
történt, ehhez képest 
most a város saját büdzsé-
ből javíttatta ki a nagybe-
ruházás részeként átadott 
kutat. 

Az újjászületést követő 
hétvégén kánikula volt 
Kanizsán, így sokaknak 
nyújtott ismét örömöt az 
alkotás. Akadt azonban 
olyan is, akinek szúrhatta a 
szemét, hogy üzemel a 
szökőkút, hiszen telehord-
ta földdel. Ha a kút beszélni 
tudna, szóvá tehetné, hogy 
nem pont ilyen fogadtatás-
ra számított, több mint két-
évnyi csend után.

MIKÓ-BARÁTH György
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ÚJRA MŰKÖDIK A SZÖKŐKÚT 
AZ ERZSÉBET TÉREN

Augusztus 6-án, 18:26-kor, több 
mint két év után újra előtörtek a 
vízsugarak a főtér – egyik – ékéből. 
Az alkotást egy bruttó 7 millió forin-
tos projekt részeként hatrétegű, 
speciális szigeteléssel látták el.  
A próbaüzem azonban nem volt zök-
kenőmentes, várhatóan a közel- 
jövőben ismét áldoznia kell  
a városvezetésnek a szökőkútra.  

Egy teljesített 
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Alaposan a pénztárcába kell nyúlni a tanév-
kezdéshez, főleg az idén első osztályt kezdő 
nebulók szüleinek. A tanítók által kért tanszer-
csomag mellett többek között táskát, tolltartót 
és tornazsákot is be kell szerezni az iskolába 
lépéshez, így mintegy 50 ezer forintba is kerül-
het a beiskolázás. Az üzletekben több árkate-
gória közül választhatnak a szülők, az igazi 
vásárlási dömping ezúttal is augusztus 20-a 
után várható.

- Az idei árak nőttek a tavalyihoz képest. Az 
első osztályosoknak egy több évig használha-
tó minőségi iskolatáska kb. 30 ezer forintért 
kapható.  Ez egy kezdeti egyszeri beruházás, 
hiszen ezeket a táskákat akár egész alsó tago-
zatban használhatják a diákok. Természetesen 
vannak ennél olcsóbbak is – mondta Hökkön-
né Szabó Andrea, a Varázsceruza papír-írószer 
eladója.

Vannak, akiknek csak a kinőtt tornafelszere-
lést kell pótolni, vagy az elhasználódott rajz – 

és íróeszközöket, az új füzeteket kell beszerez-
niük. Werdericsné Szenderfi Lilla már bevásá-
rolt a harmadik osztályba lépő kisfiának. 

– Szeptembertől mindenképp szükség lesz 
az iskolai dolgokra. Ha esetleg nem is lesz nekik 
az iskolában oktatás, otthon ugyanúgy kell 
nekik használni a füzeteket is, a könyveket, a 
tolltartóból a dolgokat. Mi próbáltuk minden-
ből a középkategóriát megvenni, így 20 ezer 
forintból talán sikerült megúszni a bevásárlást 
– mondta az anyuka.

Az iskolakezdés megkönnyítésére Nagykani-

zsán rendkívüli települési támogatást igényel-
hetnek a rászoruló családok, ami tanszerre és 
tornafelszerelésre is fordítható. Emellett akik 
rendszeres gyermekvédelmi kedvezményben 
nem részesülnek, azok igényelhetnek étkezési 
támogatást is. A jogosultsági feltételeket a 
nagykanizsa.hu weboldalon találhatják az 
igénylők. Az idei tanévben is térítésmentes 
tankönyvellátásban részesül minden  nappali 
rendszerű alap- és középfokú iskolai oktatás-
ban részt vevő tanuló.

HAJNES RITA  

6 | KANIZSA ÚJSÁG KÖZÉLET

Szeptember elsején iskolakezdés.  
A jelenlegi járványhelyzet úgy tűnik 
lehetővé teszi a jelenléti oktatást, így 
a családoknak mintegy két hete van 
még felkészülni a tanévkezdetre. 

tanévkezdetTízezreket vihet a 
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Európai Szociális
Alap

EgyÜtt Ligetvárosért
Minden napra egy csepp Magyarország!

Ismerd meg, fedezd fel  hazánk legszebb tájait, természeti csodáit és kulturális örökségeit!

TOP-6.9.1-15-NA1-2016-00001 „Együtt Ligetvárosért!”
A programváltoztatás joga fenntartva.

A programok átfogó célja az akcióterületen élők közösségi és egyéni szintű 
társadalmi integrációja, felzárkóztatása. A projekt komplex tevékenységek által 
kívánja javítani a hátrányos helyzetű lakosság életkörülményeit. A projektben a 
társadalmi integráció megteremtése céljából közösségfejlesztést hajtunk végre 

az érintett lakosság bevonásával, megvalósításával.

Augusztus 18. (szerda): Csácsi Állatsimogató – Őrség

Augusztus 23. (hétfő): Velencei-tó

Augusztus 30. (hétfő): Kőszeg – Sárvár

Szeptember 5. (vasárnap): Pécs - Abaliget

Szeptember 18. (szombat): Skanzen Szentendre – Visegrád – Zebegény – Vác

A kirándulásokról bővebb tájékoztatást a Liget Kuckó Közösségi Térben 
(8800 Nagykanizsa, Csengery 117/16), 

vagy a ligetkucko@gmail.com email- címen lehet kérni. 
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- A parlagfű Magyarországon 
nem őshonos, az 1920-as években 
hazánk déli területén jelent meg, 
majd 1945 után kezdett el robba-
násszerűen terjedni, elsősorban a 

fő gabonaszállító kereskedelmi 
útvonalak mentén. Mára az egész 
ország területén megtalálható, 
kiemelten a mezőgazdasági, vagy 
a nem művelt, parlagon hagyott 

területeken. A 
városokban a 
növény az elha-
nyagolt építési 
területeken érzi 
magát igazán 
otthon.  A par-
lagfű gyorsan 
megjelenik és 
gyorsan terjed. 
Nagy borítása és 
nagy mennyi-
ségben szórt 
allergén virág-
pora miatt szá-
m o t t e v ő e n 
megnőtt azok 
száma, akiknél a növény allergiás, 
illetve asztmás tüneteket vált ki, 
így pollenszezonjának középső 
harmadában már népegészség-
ügyi probléma okozójaként 
ismert.

Benedek Miklós szerint a par-
lagfű a gyomnövények feketebá-
ránya. A Kaán Károly Környezetvé-
delmi Egyesület elnöke elmondta: 
rendszeresen kaszált, bolygatott 
területeken hatalmas mennyiség-
ben jelenik meg a parlagfű ezek-
ben a hetekben, és amellett, hogy 
termésveszteséget okoz, az érzé-
kenyebbek allergiás tünetekkel 
reagálnak rá. A növény irtását 
pedig jogszabály írja elő.

- Akik a parlagfüvet „ősi gyógy-
növényként” tartják számon, 
azok  tévesen feltételezik,  hogy 
annak latin neve, az „Ambrosia 
artemisiifolia” is csodálatos hatá-
saira utal. Az ambrózia ugyanis a 
görög mitológiában az istenek-

nek halhatatlanságot adó étek. 
Ám a parlagfűnek semmilyen köze 
sincs az ógörög istenekhez: nevét 
Carl von Linné botanikustól az 
1700-as években kapta az Ameri-
kából mintegy 100 éve Európába 
behurcolt gyomnövény. Legegy-
szerűbb irtása biológiai szem-
pontból, hogy amikor még egé-
szen pici a parlagfű, akkor egysze-
rűen fogjuk és kihúzzuk a földből. 
Vannak, akik kaszálják, vannak, 
akik pedig vegyszeresen irtják, ez 
utóbbinak elég sok olyan mellék-
hatása van, amellyel nagyon 
sokan nem számolnak – fogalma-
zott Benedek Miklós.

A felsőlégúti allergiák 60 száza-
lékát a parlagfű okozza ebben az 
időszakban – világított rá Hámori 
Zsolt. A háziorvos elárulta: a 
növény tömeges pollenszórása 

á l t a l á b a n 
augusztus első 
napjaiban kez-
dődik. A leggya-
koribb allergiás 
tünetek közé 
tartozik a szem-
k ö n n y e z é s , 
szemviszketés, 
az orrdugulás és 
a köhögés.

- Egy-egy pol-
lenszem akár 
400 kilométeres 
távolságra is 
eljuthat a széllel. 
Mivel nagyon 
kicsi átmérőjű a 
pollen, így akár a 
mélylégutakba 
is bekerül. Az 
allergia megelő-

zése csak irtással, vagy időben 
elkezdett gyógyszerkúrával lehet-
séges. Irtani olyan időszakban 
kell, amikor még nem virágzik, 
utána már sajnos késő. Az antial-
lergiás gyógyszereket, tehát az 
antihisztaminokat szedni a virág-
zást megelőző hetekben, esetleg 
hónapban kell elkezdeni, mert a 
szervezet így tud felkészülni a 
védekezésre. Ezen időszakban a 
keresztallergiák is kialakulhatnak 
bizonyos ételekkel együtt, ilyenek 
például a görögdinnye vagy a sár-
gadinnye – mondta el Hámori 
Zsolt háziorvos.

A parlagfű pollenkoncentráció-
ja általában  augusztus végén, 
szeptember elején tetőzik, de a 
pollenszemek az első fagyokig 
jelen lehetnek a levegőben.  Érde-
mes akár naponta nyomon követ-
ni a pollenhelyzet alakulását az 
ország pollentérképén.

KÖRTVÉLYESSY Vivien
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Az erősen allergén 
növény virágporá-
nak mennyisége az 
országban helyen-
ként már tüneteket 
okozó, közepes 
szinten jelen van a 
levegőben. A követ-
kező napokban, 
hetekben pedig 
egyre magasabb 
szintet ér el a par-
lagfű pollenkon-
centrációja. 

szezon
Parlagfű 
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– Az MSZP keresett 
meg az önkormány-
zati választáson való 
indulás lehetőségével – 
idézte fel közéleti szereplé-
sének kezdeteit az egykori város-
atya. – Nem voltam tag, de akkor 
és azóta is baloldali értékeket val-
ló embernek tartom magam. 
Aktív közösségi emberként egy-
részt úgy éreztem, tudok tenni 
azokért a célokért, amik a környe-
zetemben megfogalmazódtak, 
másrészt nagyon elégedetlen vol-
tam a még hivatalban lévő képvi-
selőnkkel. 

S hogy milyen volt ez a közeg? – 
Azok a lelkes miklósfaiak alkották, 
akik ’89-90-ben is a Miklósfai Köz-
művelődési és Városszépítő Egye-
sület égisze alatt – megtörve a sok 
éves állóvizet –, aktív közösségek-
be szerveződve újraindították a 
helyi kulturális és sportéletet. Óri-
ási összefogással viszonylag kevés 
önkormányzati támogatással 
megépítették a „Mindenki Házát”. 

Bár az önkormányzat működé-
se nem volt ismeretlen számom-
ra, az első néhány hónap mégis 
nagyon nehéz volt. Miklósfán az 
elődöm igazi „káoszt” hagyott 
rám! Csak egy apró adalék, a Min-

denki Házának nemhogy haszná-
latbavételi, de még építési enge-
délye sem volt 1994-ben annak 
ellenére, hogy ’90 óta működött. 

Gépészként sokszor bosszan-
tott a közgyűléseken felszólaló 
képviselőtársaim hosszú, nem 
éppen tárgyszerű szereplése. 
Később aztán beláttam, nekik volt 
igazuk, hiszen sikeres politikusi 

pályát futottak be, amihez 
szükségük volt így is 

ismertté tenni magukat, 
ami tőlem nagyon távol 
állt – fogalmazott Őri 
Sándor.

Képviselői munkám 
során helyi feladatokat az 

újjászervezett Városszépítő 
Egyesület vezetőségétől kaptam. 
Rendszeresek voltak az összejöve-
teleink, lelkes, segítőkész csapat-
munka folyt, jó visszagondolni az 
elért eredményeinkre. Akkor és 
most is úgy érzem, Miklósfa sokat 
fejlődött a ’94-98-as önkormány-
zati ciklusban annak ellenére, 
hogy az ország gazdasági nehéz-
ségekkel küszködött. 

A teljesség igénye nélkül, 
néhány fontosabb beruházást is 
megemlített az egykori városatya. 
Ilyen volt a víznyomásfokozó, illet-
ve a hidroglóbusz megépítése a 
Mátyás király utca végén; a Min-
denki Háza építésének befejezé-
se, a fennmaradási engedélyek 
beszerzése, működésének hivata-
los elismertetése, a stabil gazdál-
kodás megteremtése. Miklósfa 
mindkét közúti hídjának kiszélesí-
tése, felújítása, a focipálya terüle-
tének megvásárlása. (A csapat az 
NB-III közelébe jutott abban az 
időben.) Továbbá a fogászati ren-
delés beindítása, a zöldterületek, 
különös tekintettel a temető szer-

vezett gondozása, a szennyvíz-
csatorna megtervezése és a 
Szennyvízcsatorna Közműtársu-
lat megalakítása. – Városi 
viszonylatban komoly ered-
ménynek tartom a Vásárcsarnok 
megépítését saját erőből, a város 
és a vállalkozók összefogásával. 

Területvásárlások történtek töb-
bek között a Déli elkerülő út meg-
építéséhez.

A képviselői munka persze 
számtalan nehéz, kellemetlen 
döntést is hozott: a városvezetésre 
érdemtelenné vált polgármestert 
le kellett mondatni! (Hol vagyunk 
ma már ettől morálisan?) – jegyez-
te meg az egykori politikus. 

Intézményeket kellett össze-
vonni, és szükség volt hitelfelvé-

telre, amelyek törlesztése komoly 
nehézségeket okozott a városnak. 
De fontosnak tartom, hogy ezek-
ről helyben dönthettünk. Mára a 
döntések elkeserítően messze 
kerültek a helyben élőktől. 

A NER-nek nevezett rendszer 
csak üres szólam. Mindezek elle-
nére optimista vagyok. Vallom, 
hogy a várost érintő alapvető, fon-
tos kérdésekben szükség van a 
különböző nézetű felek együtt-
működésére. 

Nem vagyok egy nyüzsgő, karri-
erépítő típus. Mindig a feladatok 
„találtak” meg engem, és nem for-
dítva – összegezte gondolatait Őri 
Sándor. 

BAKONYI Erzsébet

Őri Sándort a második 
önkormányzati ciklus-
ban 1994-1998 között 
választották meg 
önkormányzati képvi-
selőnek az MSZP 
támogatásával. 

Magyarországon 25. rész

30 éves az önkormányzatiság
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MINDIG A FELADATOK „TALÁLTAK” 
MEG ENGEM, ÉS NEM FORDÍTVA…

 2021. 08. 13. | 9ÖNKORMÁNYZAT
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szőlőhegyi 

A helyi gazdák adományaiból 
teljesen megújult a kápolna bel-
ső festése és új terítők készültek. 
Egy-egy család felajánlása az 
oltáron elhelyezett feszület, vala-
mint az urunk színeváltozását 
ábrázoló tűzzománckép. A kápol-
na történetét az ünnepen Tulman 
Géza ismertette. 

Nagykanizsa és vele Kis-
kanizsa hitéletének a 
története évszázado-
kon át szorosan össze-
fonódott a ferences 
rend működésével. Az 
Alsótemplomi rendház 
szerzetesei nemcsak 
Kanizsa híveit szolgálták, 
hanem a környék településeit is. 

Gyakran tartottak nyilvános 
ájtatosságokat, a fogadott ünne-
pek szertartásait, a szentmiséken 

kívül sokfajta istentiszteletet, 
ahol rengetegen lehettek jelen 
egyidejűleg. Ilyen volt a földek, 
búzamezők megáldása, a körme-
netek, a szőlőhegyi kápolnáknál 
mondott szentmisék a védő-
szentként tisztelt szentnek az 
ünnepén, vagy valamilyen szá-

munkra titokzatos, misztikus, 
csodálatos eseményekhez 

kötött ünnep napján, 
mint amilyen a förhén-
ci kápolna két ünnep-
napja is, az úgyneve-
zett hegyi búcsú kere-

tében…ahogy a „régi-
ek” mondták: „Úrszínevál-

tozásakor” és „Urunk menny-
bemenetelekor”. 

A környék szőlőhegyei közül 
legkorábban a mi kápolnánk, a 
förhénci épült meg legelsőként, 

1761-ben barokk stílusban. A terü-
let egyik földesura, Inkey Boldizsár 
és a kanizsai szőlőbirtokosok épí-
tették. Műemléki védelem alatt áll. 

Egyszerű, homlokzati közép-
tornyos épület, szentélye félkörí-
ves záródású. Tornya alacsony, 
hagymasisakos, tömege nem 
ugrik a homlokzat síkja alá. Kapu-
ja felett kis kerek ablak. A hajó, 
illetve a szentély oldalfalán szin-
tén egy-egy ablak engedi be a 
fényt. A tornyon, a sisak alatt, 
mind a négy oldalon félköríves 
záródású ablak. Falait a sarkoknál 
tagolja csupán egy-egy lapos 
pilaszter. A hegyikápolna tornyá-
ba 1927-ben közköltségen egy 
105 kg-os új harangot készítettek 
az 1816-ban emelt helyett. Az új 
harangot Assziszi Szent Ferenc 
nevével díszítették. 

Szentélyfreskóját Fekete 
László festette. Fekete László a 
két világháború között Nagy-
kanizsa egyik legtöbbet fog-
lalkoztatott művésze, a város 
szülötte. A förhénci kápolna 
oltárképét dr. Kostyál László 
művészettörténész szerint 

tompított pasztell színvilág jel-
lemzi, tájképi elemekkel. Az oltár-
kép Jézus hegyi beszédét ábrá-
zolja. 

Hatvan évvel ezelőtt, 1961-ben 
a 200. évfordulón az ünnepi 
beszédet Katona Lajos plébános 
mondta. Megemlékezett az 
elmúlt időkről, az ősök vallásos 
buzgóságáról, arról, hogy mit 
jelentett itt ez a kápolna az elmúlt 
időkben és mit jelent ma is az 
embereknek. Ehhez a 60 évvel 
ezelőtti ünnephez kapcsolódva 
ma, 2021. augusztusában is felte-
hetjük a kérdést: Mit jelent ma 
számunkra az ünnep, a szentmi-
se, a kápolna, a kápolna harang-
szava, amely hív, amely megszólít 
és figyelmeztet is egyben.

BAKONYI Erzsébet

TEMPLOMJÁRÓ SOROZATUNK KERETÉBEN A 260 
ÉVES FÖRHÉNC-HEGYI KÁPOLNA BÚCSÚMISÉ-
JÉN JÁRTUNK. A felújított kápolnabelsőt megál-
dotta, és szentbeszédet mondott Nagy  
Vendel címzetes apát, a kiskanizsai Sarlós  
Boldogasszony Plébánia plébánosa. 

Megújult 
a legkorábban

épült 
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Nagykanizsa 
Megyei Jogú Város 

Önkormányzata 
nyilvános versenytárgyaláson mezőgazdasági művelés céljára, 

2024. április 22. napjától 1 évig tartó határozott időtartamra 
haszonbérbe adja a Nagykanizsa külterületi 052/28 hrsz-ú 

mező-, erdőgazdasági hasznosítású földnek minősülő 
ingatlana ingatlan-nyilvántartásban c) alrészlettel jelölt 

9,9699 ha szántó művelési ágban, valamint f) alrészlettel jelölt 
2,5262 ha szántó művelési ágban nyilvántartott részeit.

Kikiáltási ár:  7,00,-Ft + ÁFA/m2/év

A versenytárgyalás időpontja:  
2021. augusztus 19. csütörtök 10:00 óra

A versenytárgyalás helye:  
Nagykanizsa Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala 
Nagykanizsa, Erzsébet tér 7., 1. emeleti tárgyalóterem

Információ kérhető: 
Nagykanizsa Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala
Nagykanizsa, Erzsébet tér 7., 2. emelet 3. iroda
Telefon munkaidőben: 20/849-2330, 20/849-2466”

 Balogh László  polgármeste

Városi ünnepi műsor 
Szent István király 

napján
NAGYKANIZSA, 2021. AUGUSZTUS 20. (PÉNTEK)

Deák Ferenc tér
8.45 Ünnepi térzene a Nagykanizsai Fúvószenekar előadásában
Vezényel: Tatár Csaba karnagy

9.00 Ünnepélyes zászlófelvonás
Közreműködnek: a Kanizsa Lovasklub Hagyományőrző Császár Huszárjai, a Tör-
ténelmi Vitézi Rend Nagykanizsai Hadnagyság és a Honvéd Hagyományőrző 
Egyesület Zala Megyei Szervezete hagyományőrző vitézei   

Erzsébet tér – Zenepavilon 
9.30 Ünnepi műsor Szent István király napja alkalmából
Ünnepi köszöntőt mond: Balogh László, Nagykanizsa Megyei Jogú Város polgár-
mestere

 Az új kenyeret – ökumenikus szertartás keretében – megszenteli:
Várnai László római katolikus esperes plébános, Hella Ferenc református espe-
res és Makoviczky Gyula evangélikus lelkész

A műsor szereplői: Horváth Bendegúz – vers,  Kanizsa Táncegyüttes                       

KEDVEZŐTLEN IDŐJÁRÁS ESETÉN AZ ÜNNEPI MŰSOR HELYSZÍNE 
A HEVESI SÁNDOR MŰVELŐDÉSI KÖZPONT LESZ.

Alsóvárosi templom
18.00 Szent István-napi ünnepi szentmise

Móricz Zsigmond Művelődési Ház
19.00 Az Erdőfű Népi Kamarazenekar népzenei koncertje és táncház
Belépődíj: 1000 Ft

Erzsébet tér
21.00 Tűzijáték

heti horoszkóp
KOS: 03.21 - 04.20. 
Ha úgy érzi, nem tud megbízni az 
önhöz legközelebb álló személy-
ben, akkor ennek biztosan valós 
oka van. Ne hagyja figyelmen kívül 
a rossz érzéseit és tegyen valamit.

BIKA: 04.21-05.21. 
Szerencsére még tombol a nyár. 
Tegye félre az elhalasztható fel-
adatait, és menjen el nyaralni. A 
spórolással ne törődjön, halassza 
el azt is későbbre.

IKREK: 05.22-06.21.
Üres óráiban elgondolkodhat azon, 
hogy boldog-e egyáltalán? S ha 
nem tudja rá a választ, akkor fejtse 
meg, hogy mi is az a boldogság. 

RÁK: 06.22-07.22. 
Ön is tisztában van vele, hogy min-
dig fontosnak tartotta az érzelmi 
biztonságát, de hiába igyekszik, ez 
nem mindig sikerül. Jó, ha tudja ez-
úttal nem önben van a hiba. 

OROSZLÁN: 07.23 - 08.23. 
Próbáljon meg uralkodni az érzel-
mein. Nem kell senkinek sem tud-
nia arról, hogy mi bántja. Aludja ki 
magát, és mindjárt szebb fényben 
látja a világot.

SZŰZ: 08.24-09.23. 
Helyesen teszi, ha mindenkiben 
a jót látja meg elsősorban. Pozitív 
életszemléletével úgy is észreve-
szi, hogy ki akarja tévútra vinni a 
véleményével. 

MÉRLEG: 09.24 -10.23. 
Ne feledkezzen meg arról, hogy 
nem csak munka van a világon. 
Szemmel láthatóan önnek is szük-
sége van a kikapcsolódásra. Utaz-
zon el valahová. 

SKORPIÓ: 10.24 -11.22. 
Ne erőlködjön, önnek sem kell foly-
tonosan küzdenie, ha el akar érni 
valamit. Csak határozza el magát 
és meglátja, a dolgok maguktól is 
megoldódnak. 

NYILAS: 11.23-12.21. 
Nyugodtságát szemlélve sokan azt 
hiszik önről, hogy nincsen semmi 
gondja, baja. Nem baj, ha azt sem 
tudják mi mindent megtesz azért, 
hogy így tűnjön.

BAK: 12.22 - 01.20. 
Legyen kitartóbb, gondolkodjon 
észszerűen, és ne engedje, hogy a 
szomorúság uralja el a mindennap-
jait. Hallgasson zenét és beszélges-
sen emberekkel. 

VÍZÖNTŐ: 01.21-02.19. 
Lelkesedéssel néz a hétvége elé. 
Ez nem véletlen, hiszen számtalan 
új hírrel lepik meg az ismerősei. Új 
meghívásokra és anyagi gyarapo-
dásra is számíthat. 

HALAK: 02.20-03.20. 
A hozzátartozói le akarják beszélni 
a terveiről. Hallgassa meg a véle-
ményüket, de ne hagyja magát le-
beszélni, és lépjen úgy, ahogyan a 
szíve diktálja. 

HEVESI SÁNDOR 
MŰVELŐDÉSI KÖZPONT
2021. augusztus 14. szombat 13 óra
BAJCSAI REZEDÁK MŰSORA ÉS 
NÉPDALOS TALÁLKOZÓ

2021. augusztus 16. hétfő 17.30 óra
EGYMÁSRA NÉZŐ ABLAKOK – kiállí-
tás a fiatal horvát és magyar művészek 
munkáiból
A megnyitó keretében sor kerül az AMI 
ÖSSZEKÖT című horvát-magyar irodal-
mi antológia bemutatójára is. 
Közreműködő írók: Horváth Viktor, 
Kiss Tibor Noé
Házigazda: Ágoston Zoltán, 
a Jelenkor folyóirat főszerkesztője
A kiállítás kurátora: Blacsics Renáta
Megtekinthető: szeptember 06-ig

2021. augusztus 18. szerda 
10-12 óra
NYÁRI KÉZMŰVES FOGLALKOZÁS 
GYEREKEKNEK 
Asztali tolltartó készítés

2021. augusztus 19. csütörtök 
10-11 óra
MARGARÉTA MÓKA – zenés-bábos 
foglalkozás 0-3 éveseknek
Vezeti: Vajda Margit. Jelentkezni és 
érdeklődni lehet a 30/616-08-47-es 
telefonszámon.

2021. augusztus 23-24. 
hétfő és kedd 9-16 óra
Gyermek Agykontroll tanfolyam

2021. augusztus 25. szerda 19 óra 
NŐ A TÉT! – zenés vígjáték két rész-
ben a Gergely Theáter előadása
Belépődíj: 2900 Ft, jegyek válthatók a 
HSMK információs szolgálatánál hét-
köznapokon 14-18 óráig

2021. augusztus 26. csütörtök 
10-11 óra
MARGARÉTA MÓKA – zenés-bábos 
foglalkozás 0-3 éveseknek
Vezeti: Vajda Margit. Jelentkezni és 
érdeklődni lehet a 30/616-08-47-es 
telefonszámon.

MEDGYASZAY HÁZ
2021. augusztus 18. szerda 
19 óra – 56’-os emlékkert, kőszín-
pad
NYÁRI ZENEI ESTEK
Vendég: Sári Gábor
Rossz idő esetén a rendezvény helyszí-
ne a Medgyaszay Ház színházterme

MÓRICZ ZSIGMOND 
MŰVELŐDÉSI HÁZ
2021. augusztus 20. péntek
AZ ERDŐFŰ NÉPI KAMARAZENEKAR 
NÉPZENEI KONCERTJE ÉS TÁNCHÁZ
Belépődíj: 1 000 Ft

2021. augusztus 27. péntek 
19 óra 
NYÁRI ZENEI ESTEK
Vendég: Borbély Műhely
Rossz idő esetén a rendezvény helyszí-
ne a Móricz Zsigmond Művelődési Ház 
színházterme

PROGRAMAJÁNLÓ
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Koncz István félévvel 
ezelőtt, 82 éves korá-
ban fejezte be munká-
ját, tette le kezéből a 
műszereket. Valójá-
ban 2001-ben vonult 
nyugdíjba, de még 20 
évig folytatta tevékenysé-
gét az OGIL laborban. Geológu-
sokkal együtt utazott szerte a 
nagyvilágba kőzetmintákat gyűj-
teni, s az volt a feladata, hogy meg-
mondja, egy területen hol érde-
mes kutatni. Úgy is fogalmazhat-
nánk, mindennapos tevékenysége 
tulajdonképpen megelőzte, egy-
úttal megalapozta a szénhidro-
génbányászat további fejlődését. 

Beszélgetésünk rendhagyóan 
indult, nem tudtuk szó nélkül 
hagyni a bányászok közelgő jeles 
ünnepét, az Országos Bányászna-
pot, melyet 1951-től szeptember 
első vasárnapján ünnepel a szak-
ma. Hajdanán az olajosok nagy 
családjába való tartozás rangot, 
tiszteletet jelentett. Egy-egy 
összejövetel alkalmával büszkén 
emlékeztettek rá fúrósok, terme-
lősök, irodai alkalmazottak egya-
ránt, ha a szüleik, nagyszüleik a 
szénhidrogénbányászatban dol-
goztak. Mára már erősen megko-
pott ez a jelző, nincs jelentősége, 
talán csak így bányásznap idején 
jut a régiek eszébe. 

– Milyen emlékeket idéz fel önben 
ez a nap? – kértük egy kis kitérőre 
Koncz Istvánt.  

– A bányásznap, a szakma ünnepe 
mindenkit érintett, aki az olaj-      
iparban dolgozott. Legyen az geo-
lógus, vagy bárki. Az olajosok nagy 
családjába tartozás generációs 
kérdés. Az én generációm, meg az 
előttem lévők így érezték, de az 
utánam következők már egyre 
kevésbé.   A segítőkészség és az 
együvé tartozás akkor még élt. A 
mostani korosztályra, a 30-40 éve-
sekre ez már nem igaz. Én úgy 
szoktam fogalmazni, ha most len-

nék egyetemista, nem biztos, 
hogy az olajipart választanám, 
mert ez az együvé tartozás már 
nem igen van meg, és én rettene-
tesen sajnálom a mai fiatal nemze-
déket, mert személytelenné vált a 
munkájuk, teljesítményük – fogal-
mazta meg véleményét a szakem-
ber.

– Mit is mondott nekem Buda 
Ernő bányamérnök a ’90-es évek 
elején? 

– Pista baj van! 
– Mi baj van Ernő bátyám? – kér-

deztem. 
– Az, hogy kalmárok kezébe 

kerültünk. Ezzel mindent meg-
mondott. A ’90-es évek elején már 
látszott, hogy olyan irányba megy 
az olajipar, ami nem közösséget 
épít, vagy fenntart. Nincs is rá indo-
kuk a mai fiataloknak, hogy azt 
mondják, az olajosok nagy család-
jába tartoznak, és erre büszkék. Ezt 
a saját bőrömön tapasztaltam. Már 
korábban látszott, hogy a bányá-
szati részt mindenképpen le akar-
ják építeni, főleg Kanizsát. Itt is 
kezdték. Ez azért baj, mert az OKGT 

és a jogelődje, a MAORT is új mezők 
megtalálásával és a termelés bein-
dításával tudott építkezni. Akkora 
extraprofitra tettek szert, hogy 
abból tudták a finomítót és a vegy-
ipart is fejleszteni az olajiparon 
belül. A mostani közgazdász szem-
lélet pedig olyan, hogy ami holnap 
eredményt hoz, csak az a jó. Ezzel 
ellentétben a kutatásban 30 éven-
ként van találat, de az kitart 50 évig. 

Koncz István, a földtudományok 
kandidátusa 1939-ben született 
Budapesten. Vegyészmérnöki dip-
lomája megszerzését követően 
három tanévig tanított mérnök-ta-
nárként fizikai kémiát, szerves kémi-
ai technológiát, valamint laborató-
riumi gyakorlatokat vezetett a 
Winkler Lajos Vegyipari és Zsig-
mondy Vilmos Kőolajbányászati, 
Mélyfúróipari Technikumban Nagy-
kanizsán. 1967-ben az Országos 
Kőolaj- és Gázipari Trösztnél kutató-
mérnökként kezdte el olaj-                      
ipari pályáját. Előbb csoportvezető 
volt, majd 1970-től osztályvezető-
vé nevezték ki. 1971-től tudomá-
nyos tanácsadó beosztásban dol-
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KEDVES OLVASÓNK! Ha úgy 
gondolja, hogy ismerősei 
között van olyan, akiről szíve-
sen olvasna ezen sorozat kere-
tében, akkor jelezze felénk a 
kapcsolat@kanizsamediahaz.hu 
e-mail címen.

ÉRDEKES EMBEREK, 
ÉRDEKES TÖRTÉNETEK 10. 

ÉRDEKES

dr. Koncz 
Istvánnal, 
a föld-
tudományok
kandidátusával

Csapdáról, szénhidrogén-kutatásról,

12-13.indd   12 2021. 08. 12.   13:03:54



gozott. A MOL Nyrt. geológiai rész-
legeiben szénhidrogén-kutatási 
szakértő volt. 2001-ben nyugállo-
mányba vonult, majd egyéni vállal-
kozóként szerződéses keretek 
között a MOL Nyrt. számára készí-
tett összefoglaló értékeléseket, 
tanulmányokat. Szakmai munkás-
sága elsősorban olajkihozatal-nö-
velő és rétegkezelő eljárások kuta-
tására, fluidum- és kőzet-elemzési, 
szerves geokémiai módszerek fej-
lesztésére terjedt ki. Tudományos 
munkássága a szénhidrogén-kuta-
tás szerves geokémiai módszerei-
hez, azok alkalmazásához kötő-
dött. Disszertációja sikeres védését 
követően a Magyar Tudományos 
Akadémia a földtudományok kan-
didátusává nyilvánította. Számos 
publikációja jelent meg hazai és 
külföldi szaklapokban. Az Egyetem 
Szenátusa Arany Diploma adomá-
nyozásával ismerte el értékes mér-
nöki tevékenységét. 

Belementem a csapdájukba, 
eljöttem Kanizsára 

– A dunaföldvári gimnáziumot 
elvégezve a vegyészmérnöki 
pályát céloztam meg. Föl is vettek 
a Budapesti Műszaki Egyetem 
Vegyészmérnöki Karára, és azt 
1963-ban el is végeztem. Akkori-
ban ahány ember tanult az évfo-
lyamon, annyi munkahelyet hir-
dettek meg, és ezekből kötelező 
volt egyet elfogadni. Én a Debre-
ceni Vegyipari Technikumot kap-
tam meg. A Nehézipari Minisztéri-
umban a technikum igazgatójá-
nak a jelenlétében tudtam meg, 
hogy technikus-tanári pozíciót 
tudnak ajánlani, de valójában 
Nagykanizsára kell a tanár, csak 
azért nem hirdették meg Kanizsát, 
mert az határvidék, és ide nem szí-
vesen jönnek. Így aztán bemen-
tem a csapdájukba, eljöttem Kani-
zsára, és 3 évet tanítottam. Közben 
megismerkedtem az olajbányá-

szati részen tanító óraadókkal, és 
1967-ben átmentem az OKGT 
Kutatási Fejlesztési Főosztályának 
laborjába, a későbbi OGIL laborba 
dolgozni. Ott azonban minden 
évben meg kellett küzdeni azért, 
hogy a labor fennmaradhasson, 
mert folyamatosan azt lebegtet-
ték előttünk, hogy nem kellünk. 
Közben egy csomó cikket írtam, 
elkészítettem a kandidátusi érte-
kezésemet, amit az Akadémián 
megvédtem, és ez alapján 1984-
ben megkaptam a kandidátusi 
címet. A Magyar Tudományos Aka-
démia Köztestületi tagjaként dol-
goztam tovább az akadémián 
belül. 

A fogyást kipótolni,  
tulajdonképpen ez a feladata  

a szénhidrogénkutatásnak
A munkakörömre az volt a jel-

lemző, ha például a MOL egy kon-
cessziós területet kapott, az első 
csoportban utaztam el a geológu-
sokkal együtt kőzetmintákat gyűj-

teni, információkat szerezni arról, 
hogy hol érdemes fúrni. 

A felszíni szeizmika olyan, hogy 
kimutatja a földfelszín alatti szer-
kezetet, azt, hogy hol lehetnek 
olyan helyek, ahol a szénhidrogén 
felhalmozódhatott. De hogy van-e 
benne szénhidrogén, azt nem tud-
ja megmondani. Az én dolgom, a 
működésem lényege az volt, hogy 
megmondjam, valószínűsítsem 
azt, hogy például a 10 szerkezet 
közül melyik az a kettő vagy 
három, ahol nagyobb valószínű-
séggel fellelhető kőolaj vagy föld-
gáz. Ez mind azon alapult, hogy 
kőzetmintákat gyűjtöttünk, a 
kutatófúrások anyagait vizsgáltuk, 
és én készítettem el az értelmezé-
sét. Ilyen alapon jártunk Tunéziá-
ban, Pakisztánban, Ománban és 
Jemenben. 

Az olajbányászat mindig abból 
élt, hogy új előfordulásokat kuta-
tott fel. Tehát, ha nincs új készlet, 
akkor nincs a „kamrában” semmi. 
A fogyást kipótolni, tulajdonkép-
pen ez a feladata a szénhidrogén-
kutatásnak. Én ebben a vonalban 

voltam és részint a cikkek kapcsán 
ebben vagyok benn. 

– Ki folytatja ezt a tevékenységet 
ön után? 

– A Vár utcai laboratóriumot 3-4 
évvel ezelőtt megszüntették. A 
műszereket felköltöztették Pestre, 
a társaság szétszéledt, nem 
hiszem, hogy az olajiparban dol-
goznának. Egyetlen személyről 
tudok csak, aki elfogadta a pesti 
munkahelyet, esetleg Békásme-
gyeren lehet egy-két olyan ember, 
aki a geológiai, geokémiai értel-
mezést elkészíti, de velük már 
nincs kapcsolatom. 

Sokat olvasok és nyelveket 
 tanulok

– Mivel foglalja le magát a megso-
kasodott szabadidejében? 

– Szakcikkeket írok a Földtani 
Közlönybe, valamint a Kőolaj és 
Földgáz című kiadványba, amíg az 
meg nem szűnik. A kőolaj és a föld-
gázok geokémiájáról szóló cikkek-
ben meg kell mondani, hogy 
repednek-e kőzetek vagy nem, 
mert különben nem jön ki belőlük 
semmi. Végig sorra vettem a 
nagyobb mezőket, bemutatva, 
hogy miből keletkezett és mi volt 
az anyakőzete a nagylengyeli, a 
lovászi, a budafai olajnak, aztán 
Algyő és Pusztaföldvár környéke 
következett a felsorolásban. 

Ezen kívül sokat olvasok, és nyel-
veket tanulok. Minden nap vagy 
olaszt, vagy angolt. Leülök a szá-
mítógép elé, és ha valamit nem 
értek, akkor megpróbálom a fordí-
tóprogrammal kibogozni a jelen-
tését. Korábban, az egyetemi idő-
szak alatt ’58-63-ig már tanultam 
olaszul magán úton. A történelmi 
barátság miatt pedig lengyelül. A 
szépirodalmon kívül a történelem 
és a földrajz érdekel. Most éppen 
Heinrich Böll: A nyolcadik paran-
csolat című könyvét olvasom. 

Feleségem középiskolai tanár 
volt, ő matematikából diákokat 
korrepetál. Az unokákkal való fog-
lalatosság mellett ezek töltik ki a 
nyugdíjas éveinket. 

Mindez tulajdonképpen egy 
terápia, hiszen az ember mozgatja 
az agyát, hogyha idegen nyelvet 
tanul vagy szakcikket ír, és ha 
olvas, akkor is… 

BAKONYI Erzsébet
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nyelvtanulásról 
Csapdáról, szénhidrogén-kutatásról,
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A történet legalább három évti-
zedes – akkor vette kezelésbe a 
terület egy részét Horváth Lajos. 
Mint elmondta: feleségének szü-
leitől örökölték a birtokot, de a 
földművelés kiskorától a vérében 
volt. - Nem voltam apró gyerek, 
tehát bírtam a kapát. Apám az 
állami gazdaságnál dolgozott, ott 
kaptunk 1900 négyszögöl illet-
mény földet. Az mindig, minden 
évben más helyen volt, én meg 
szerettem a kapát, na! Most mit 
mondjak, mit szépítsek ezen! 
Anyám szokta is mondani: na 
paraszt, menjél csak, csináld! És 
mentem is. Kukorica, tök is volt 
benne... és így maradt ez rajtam. 
Szeretem csinálni. A növényeket 
szemezgettem, oltottam a fákat, a 
virágoknak pláne a szerelmese 
vagyok. Erről tudni kell, volt, hogy 
kötegszám vittem haza a kardvirá-
got. De most már azt gondolom, 
nem. Aki szeretné, jöjjön ki, nézze 
meg, ott szép, ahol van – mondta 
visszaemlékezve a Présház úti 
gazda. 

Horváth Lajos birtokán több 
olyan zöldség és gyümölcsfajta 
van, ami ránézésre is irigylésre 

méltó. Telefonos egyeztetésünk 
alkalmával azt mondta: „Egy lugas 
van a ház előtt, különleges. Meg 
fogják ismerni”. Valóban megis-
mertük. Egy hatalmas kivi lugas, 
roskadásig gyümölccsel – invitá-
láskor a házigazda azt mondta: ide 
alázattal kell bejönni – tehát leha-
jolva. - Ezt majd csak októberben 
lehet leszedni. Még a fagyok előtt. 
Érdekes egy növény, mert tavasz-
szal is tönkreteszi a fagy, meg 
október után is tönkretenné. 
Tehát nem lehet megvárni, hogy 
itt érjen. Leszedjük, ládákba rak-
juk, elosztjuk a tesók között. A 
ládákban beérik, és megesszük – 
mondta el Horváth Lajos. Persze 
egy kérdést mindenképpen fel 
kellett tennünk, mitől ilyen szép 
ez a kivi itt, a kis telken, a kicsiny 
házikó előtt? - Hát, a gazdája is 
szép, akkor mit mondjak? - vála-
szolta vigyorogva Lajos. Persze 
komolyra fordítva a szót elmond-

ta: gondozni, ápolni kell. Az esős 
napokat megelőzően naponta 
egy vödör vizet kapott a kivi. 
Ahogy a gazda fogalmazott: „Ha 
én nem is ittam, ez akkor is ivott!”

A kivi mellett irigylésre méltó 
Horváth Lajos paradicsom ültet-
vénye, minden évben magról 
ültet, palántáz. Elárulta azt is: pan-
ellakásban élnek feleségével, Évi-
kével, de tavasszal elindul a 
nagyüzem, és van egy jól bevált 
helye, ahol ki tudja nevelni a 
palántákat. Azok pedig a panella-
kás után kerülnek ki a földbe, a 
Bagolai-hegyre. Lajos idén is meg 
akarta várni a fagyosszenteket, de 
hiába... nem jöttek. Viszont a para-
dicsom ültetvényére nem panasz-
kodhat – számos tő élvezi a napsü-
tést a kiskertben. - Van egy olasz 
fajta, a nevét nem tudom, áruház-
ban vettem, de nagyon érdekes, 
hatalmas nagy fajta. Aztán van a 
Szultán, a Manó, ami nagy ked-

vencem, mert kicsi. A többiek 
akkorák, a végén nyesni kell. 
Tavaly is akkorák voltak, ki kellett 
hoznom a széket, nem tudtam 
megkarózni a paradicsomot...Ez 
halál komoly! Pedig nem vagyok 
pici gyerek, 187 centi vagyok, de 
kisszék kellett, hogy megkaróz-
zam a paradicsomot! De örökké 
termett! Folyamatosan! - mesélte 
vidáman a gazda.

Rovatunk főszereplője ismerős 
lehet többek előtt is, hiszen aktív 
éveiben buszsofőrként dolgozott. 
A birodalmát nagy szeretettel 
gondozza – az elmondottakon túl 
tanúskodik minderről a burjánzó 
zöldbab, a szépen fejlődő cékla, és 
a ma is csodálatosan virágzó ubor-
ka. Számos növényt – zöldséget, 
gyümölcsöt és virágot említhet-
nénk még a kiskertből – de egy a 
lényege mindennek a gazda sze-
rint: az odafigyelés, a szeretet és a 
gondoskodás. VINCZE Adél
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Egy mosolygós emo-
jit kellett volna a 
cím végére tennünk, 
hiszen mosolyogva 
mondta mindezt 
sorozatunk aktuális 
házigazdája, Horváth 
Lajos. Ezúttal a 
Bagolai-hegyre vezé-
relt minket a sors, 
ahol egy gyönyörűen 
művelt, burjánzó 
kertet találtunk.

de persze mindent 
hazaviszek,  

Ő se unatkozzon

Fo
tó

: H
or

vá
th

 Z
ol

tá
n

birodalmam
Igen, az én

ÁSÓ, KAPA, GEREBLYE 
50. RÉSZ
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VOKSH 
AUTÓSISKOLA 
- Nagykanizsa, Ady u. 39 
Ny.sz.: E-000883/2014

Kedvezményes* személygépkocsi-vezető 
KRESZ tanfolyamunkra jelentkezés
AUGUSZTUS 25. SZERDA 16.00 óra
Ha nincs ideje bejárni tanfolyamra e-learning is 
elvégezheti a KRESZ-t otthoni tanulással! 
Folyamatos jelentkezéseket fogadunk e-learning
képzésre „C” tehergépkocsi, „B+E”, „C+E” 
nehézpótkocsi, „D” autóbusz-vezető kategóriákra.
GKI Vizsga: szeptember 3.       
Jelentkezési határidő: augusztus 19.

RÉSZLETFIZETÉSI KEDVEZMÉNY!
Részletekről érdeklődjön irodánkban.
Telefonszám: 06-30-491-7051
31 éve képezzük a vezetőket!

(Stat.2021 1 né. VSM: „B” E: 72,73 % F: 66,04% - „C” 
E:80,07%  F:90% -- ÁKO: «B» Gy: 164,85%, „C” Gy: 
100,31%  KK- B: 237.000.Ft/fő-  C: 211.000.-Ft/fő)
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Következő 
véradások
2021.08.17. 11:30-14:30 

Vöröskereszt Bazár-udvar (8800 
Nagykanizsa Zrínyi út 35.) 

2021.08.17. 16:00-18:00 
Becsehely Faluház

A megjelenítést ezúton is 
köszönjük!   

Véradásaink időpontját  
megtalálják a Kanizsa TV 

Lapozójában is!
A véradás mindenki  

számára nyitott.

06-30/600-6466
2021. július 1-től 

Nagykanizsa Megyei 
Jogú Város területén 
az állategészségügyi 
szolgáltatás szomba-
ton (pihenőnap) és 

vasárnap 9-12 óráig,
illetve 16-18 óráig; 
ünnepnapokon, 
munkaszüneti 

napokon a  
hétvégéhez  
hasonlóan,  

9-12 óráig, illetve 
16-18 óráig vehető 

igénybe.

Az állatorvosi 

készenlét 
telefonszáma:

A Gyógyszertári 
Ügyeletről
részletes 

információt talál 
lapunk internetes 

változatában, 
a kanizsaujsag.hu 

oldalon!
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Kanizsa TV 
minden nap!
MŰSORUNKBÓL:
Minden nap 18 és 19 órakor 
Híradó, a nap legfontosabb 
történéseivel.

Saját készítésű és más televízióktól 
kapott magazin műsorok,  
természetfilmek, dokumentum- 
filmek minden este. 

Youtube csatornánkon élő,  
míg a televízió adásában  
felvételről közvetítjük  
a városi csapatok mérkőzéseit. 
Keressen minket a Youtube-on is!

Kanizsa TV minden nap 18 órától!

Műsorunkat megismételjük 
éjfélkor és másnap reggel 6.30-kor!

Részletes műsorunkat megtalálják a 
Lapozóban, valamint a kanizsatv.hu  
oldalon az interneten!

Ha tehetik, tartsanak 
velünk továbbra is!

A LEGUTÓBBI MEGFEJTÉS: A 
kopaszság szintén frizura, csupán a 
fejlődés végső fokán.
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„Egy jó holnap 
bizalmat ébreszt”

A Nagykanizsai Kereskedelmi és 
Iparkamara lehetőséget biztosít 
Nagykanizsa és térsége vállalkozói 
számára egy évre (365 nap) térítés-
mentesen vállalkozói honlap létre-
hozására. 

A honlap készítése díjmentes, 
azaz nem terheli a domain regiszt-
ráció és a tárhely fenntartási költ-
ség sem (pl: www.vallalkozasnev.
hu). Az egy éves díjmentes fenn-
tartás után a vállalkozás dönthet, 
hogy fenntartja-e a honlapot a 
szolgáltatóval leszerződve, vagy 
megszünteti azt.

A honlapról pár szóban: A vál-
lalkozás azonnal megjelenik a 

világhálón egy modern, szabadon 
szerkeszthető felületen, nem csak 
egy névjegykártya honlap formá-
ban, hanem valós, kommunikációs 
és üzleti célokat kiszolgáló, online 
kommunikációs platformon. A vál-
lalkozás a honlap tartalmát bármi-
kor önállóan tudja frissíteni, több 
kommunikációs csatorna áll ren-
delkezésre a vevőkkel, ügyfelekkel 
(hírlevél, közösségi média integrá-
ció) való kapcsolat tartásra.

A fenntartási időszakban nincs 
rejtett költség, fenntartási díj, 
a honlap használata 365 napig 
díjmentes. A honlap szerkeszté-
se, feltöltése egyszerű, nem igé-
nyel szakirányú ismereteket (IKT 
tanácsadó munkatársunk segít a 
honlap elkészítésében, adatok fel-
töltésében, betanításban).

Amennyiben élni szeretne a 
vállalkozása ezen ingyenes lehe-
tőséggel, kérem, keresse Szécsé-
nyi Szabolcs IKT tanácsadó mun-
katársunkat a 30/33 55  949-es 
telefonszámon, vagy a szecsenyi.
szabolcs.balazs@ginop-mkik.hu 
e-mail címen.

Legyen a partnerünk, jelenjen 
meg saját honlappal, díjmentesen 
a világhálón! 

Kamarai hozzá- 
járulás befizetésének 
határideje

Felhívjuk a Tisztelt Vállalkozá-
sok figyelmét, hogy aki eddig még 
nem rendezte a 2021. évi 5000 

Ft-os kamarai hozzájárulását az 
legyen szíves 2021. augusztus 31.-
ig fizetési kötelezettségének ele-
get tenni.

A kamarai hozzájárulás befi-
zetésénél kérjük, hogy az átuta-
lást részesítse előnyben (Sber-
bank:14100134 – 12287549 – 
13000004), a közlemény rovatban 
szíveskedjen feltüntetni a vállalko-
zás adószámát.

SZAKKÉPZÉSI 
HÍREK

Június hónapban az Országgyű-
lés elfogadta a szakképzést érintő 
jogszabály módosításokat. Ezek a 
Magyar Közlöny 119. és 123. szá-
mában olvasható változások több 
ütemben (2021. július 1., 2021. 
szeptember 1., 2022. július 1.) lép-
nek életbe.

Néhány fontosabb - duális kép-
zőhelyeket érintő - módosítás:

    • Évente egyszer lehetőség 
nyílik rövidebb egybefüggő időre 
is (4-12 hét) szakképzési munka-
szerződést kötni.

    • Más munkáltató munkaválla-
lójával kötött szakképzési munka-
szerződéssel kapcsolatos változás 
többek között, hogy nem alkal-
mazható rájuk a 2021. LXXX. tör-
vény (továbbiakban Szkt.) 77. § (2) 
bekezdése, ami az iskolai szünetek 
ideje alatt szervezhető szakirányú 
oktatásra vonatkozik. 

Továbbá időarányosan kell alkal-
mazni esetükben az Szkt. 84. § (4) 

bekezdését (szabadságot érinti). 
Valamint a juttatások mértékére 
vonatkozó előírásokat a bruttó 
kötelezettség csökkentésére előírt 
százalékos mértékkel arányban 
kell alkalmazni (Szkr. 253 § (4) 
bekezdés). Ez a módosítás 2021. 
szeptember 1-jén lép hatályba.

Az igénybe vehető adókedvez-
mény mértéke is változik ebben az 
esetben, ugyanis az arányosított 
önköltség 50%-val csökkenthető 
a bruttó kötelezettség. Ez utóbbi 
módosítás a 2021. július 1-t köve-
tően megkötött szakképzési mun-
kaszerződéseket érinti.

    • Az együttműködési megálla-
podások után 2021. január 1-jére 
visszamenőleg elszámolható az 
adókedvezmény. Az Szkt. 107. § (2) 
bekezdés a) pontja szerinti mérték 
70%-val csökkenthető a bruttó 
kötelezettség. Az alkalmazandó 
súlyszorzó 1,0. Tehát 3.307 Ft/nap 
összeg igényelhető vissza tanu-
lónként.

    • A „20%-os sikerdíj”-ra abban 
az esetben is jogosulttá válik a 
cég, ha a tanuló a tanulmányait 
nem nála fejezte be, de legalább 6 
hónapig volt hatályos szakképzési 
munkaszerződése a sikeres vizs-
gát tett diákkal.

További információért keresse 
bizalommal a Nagykanizsai Keres-
kedelmi és Iparkamara duális kép-
zési tanácsadóit az alábbi elérhe-
tőségek egyikén: 
• tel.: 93/516-670, 
• e-mail: szakkepzes@nakkik.hu

Nagykanizsai Kereskedelmi és 
Iparkamara
8800 Nagykanizsa, Ady u. 1.
Telefon: 93/516-670,  
93/516-671
Mobil: 0630/754-3616
E-mail: nakkik@nakkik.hu,
Honlap: www.nakkik.hu

83 %-os állami támogatással!
Legyen Ön is szakmájának mestere!
A Nagykanizsai Kereskedelmi és Iparkamara 

ez évben is mestervizsgára való felkészítést és 

mestervizsgát szervez több szakmában, 

amelyhez állami támogatás igényelhető. 

A részletekről, személyre szabott lehetőségekről várjuk 

érdeklődését az alábbi elérhetőségeken:

Nagykanizsai Kereskedelmi és Iparkamara

Tubolyné Csilla mestervizsga referens

Tel.: 93/516-671; 30/585-0925

e-mail: titkarsag@nakkik.hu
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Nyári  
pálya- 
orientálás

Az iskolák májusi nyitása után a 
Kiskanizsai Általános Iskola segít-
séget kért kamaránktól a pályaori-
entációs napjuk szervezésében és 
lebonyolításában. Június 11-én zaj-
lott az intézményben a program. 
Tanácsadóink az alsó tagozatosok-
nak szakmákhoz kapcsolódó fog-
lalkoztató feladatokat állítottak 
össze. A felső tagozatosoknál az 
önismeret fontosságáról interaktív 
módon, a jelenlegi iskolatípusok-
ról és a szakma kiválóságainak 
szervezett Euroskills versenyekről 
nyújtottak tájékoztatást.

A nyári szünet beköszöntével 
elindultak a táborok is. A nagykani-
zsai Hevesi Sándor Általános Iskola 
valamint a szepetneki Királyi Pál 
Általános Iskola Csodaszarvas 
táborában is jelen voltak tanács-
adóink, ahol csoportos feladatok 
segítségével próbáltak betekintést 
adni a szakmák világába. Mindkét 
iskolában a gyerekek felszabadul-
tan, de fegyelmezett módon élvez-
ték a játékos vetélkedőt. 

Munkatársaink, Nagykanizsán a 
Zöld tábort is felkeresték, ahol 
elsősorban alsó tagozatos diákok 
töltik a szünidőt. A gyerekekkel 
foglalkozó pedagógusok játékkal 
és különféle programok szervezé-

sével teszik tartalmassá a gyerekek 
táborban töltött idejét. Kollégáink 
a korosztálynak megfelelő, külön-
böző szakmákhoz kapcsolódó fel-
adatokkal érkeztek. A gyerekek 

nagyon lelkesek voltak. 
Pályaorientációs tanácsadóink, a 

korábbi évekhez hasonlóan, a Pol-
gármesteri Hivatal Humán osztályá-
nak támogatásával lehetőséget 
kapott, hogy felkeresse a nyári hóna-
pokban a város Balatonmáriai Ifjúsá-
gi Táborában táborozó gyerekeket.

Az elmúlt időszakban a Zrínyi 
Miklós – Bolyai János Általános Isko-
la tábori hetében tartottak tanács-
adóink játékos szakma- vetélkedőt a 
táborozóknak. A tábor lakói többsé-

gében felső tagozatos diákok vol-
tak. A délelőtti program keretén 
belül önismerettel, a szakmatanulás 
lehetőségeivel, iskolarendszerrel 
foglalkoztunk. A témákhoz kapcso-
lódó feladatokkal próbáltuk a meg-
szerzett ismereteket elmélyíteni.

A támogatást az NFA KA terhére az 
Innovációs és Technológiai Miniszter 
biztosítja az NFA-KA-ITM-9/2020/
TK/13 számú támogatási szerződés 
alapján.
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Arról már beszámoltunk, hogy 
júniusban a poznani Európa-
bajnok ságon a kaniz sai 
különítmény a magyar ifjúsági 
válogatott színeiben imponáló 
sorozatot produkált, hiszen 
Kurucz Levente K1 200 m, K1 500 
m, valamint K1 1000 méteren 
könyvelhetett el Eb-elsőséget, 
Decsi Dorina K1 1000 m-en 
lett aranyérmes, míg Kis-
kó Réka K4 500 m után 
állhatott a dobogó leg-
magasabb fokára.

Az elmúlt hét végén 
Szegeden megrende-
zésre került serdülő, ifjúsá-
gi, valamint U23-as országos baj-
nokság egyben a portugáliai 
vb-re is válogató volt. A kanizsai 
egyesülettől nyolcan is részt 
vehettek az országoson, az ifik 
mezőnyében az említett - és Sári 

Nándor vezetőedző által edzett - 
hármas aztán újra kitett magáért, 
lássuk milyen eredménysort is 
mutathattak fel. Nos, Kurucz 
Levente mindhárom egyes szá-
mát behúzta, vagyis U17-U18-as 
K1 200 m, K1 500 m, valamint a K1 
1000 m is az országos bajnoki 
aranyérmes számai közé tartozik 

2021-ben is. Kiskó Réka K2 
200 m-en Decsi Dorinával 

párban ifi (U17-U18) 
országos bajnoki címet 
gyűjtött be, K2 500 
m-en a páros második 

lett, egyesben K1 500 
m-en harmadik míg K1 

1000 m-en negyedik lett. Mint azt 
fentebb olvashattuk, Decsi Dorina 
dobogós helyekért kooperált Kis-
kóval K2-ben, emellett a dunaúj-
városiaktól igazolt Dorina U17-18-
ban K1 500 m-en ötödik, míg K1 

1000 m-en 
ezüstérmes 
lett. A világ-
bajnokság-
ra mindhárom nagykanizsai spor-
toló utazhat, a világversenynek 
pedig a portugáliai Monte-
mor-o-Velho ad otthont szeptem-
ber 3-6. között.

Ne feledkezzünk meg az emlí-
tett fiatalokon kívül Kálovics Adél-
ról sem, a Batthyány-gimnázium 
diákja az előttünk álló hétvégén 
vehet részt maratoni kajak vb-vá-
logatóján, annak is ráckevei hely-
színén. A Plastex KKKK maratoni ifi 
női Eb-másodikja szintén nem 
indul rossz esélyekkel azért, hogy 
ő is kijuthasson világbajnokságá-
ra, melyet Romániában - és ugyan-
csak az év kilencedik hónapjában 
– rendezhetnek.

A háromszoros ob-győztes 
Kurucz Levente az 
e r e d m é n y e k r ő l 
szólva gyorsan 
átadta a szót azzal, 
hogy „Nándi bácsit 
kellene megkér-
dezni ”, onnantól 
így a szakember 
folytatta:

- Focilabdával a 
kezemben voltam 
lent a Mindenkin 
és úgy jött oda 
hozzám Levi az 
egyik szülőjével, 
hogy szeretne 

kajakozni, aztán elkezdtünk ott 
egymásnak rugdalni, így kezdő-
dött az egész – hangzottak immár 
Sári Nándor szavai. – Megnéztük a 
Csó-tón, hogy miként megy vízen, 
s hát úgy tűnik, nem tévedtünk 
nagyot. Most itt tartunk, ahol, s a 
szintet a többi tanítvánnyal, a 
lányokkal együtt is igyekszünk 
tartani, persze, ehhez már másfaj-
ta edzőtáborokat is szükséges 
beiktatni. Ki kell mozdulni, ezért is 
megyünk gyakran Horvátország-
ba, ráadásul olyan helyre, ahol a 
tenger mellett folyó is van, ami-
lyen például a Neretva vidéke. 
Nem titok, egyáltalán nem lehe-
tetlen akár Nagykanizsáról is 
remek sikereket elérni, legyen szó 
már felnőtt szintről, esetleg olim-
piai részvételről is, mindezek 
viszont már nem kevés pénzbe 
kerülnek. Ehhez itt a támogatások 
mellett a szülők óriási szerepválla-
lása is elengedhetetlen, ugyanak-
kor azt is tudjuk, a rájuk támaszko-
dás sem mehet a végtelenségig. 
Szóval, maradjunk annyiban, örül-
jünk jelenleg az itteni versenyzők 
nagyon szép sikereinek, remeklé-
seinek, minden más csak ezt köve-
tően jön, mindenesetre a Csóna-
kázó-tó fekvése a kajak-kenu 
utánpótlás felfedezése szempont-
jából tényleg ideális hely.

P.L.

a vb-részvétel
Eb után jöhet 

Remekül szerepeltek a Plastex 
Kanizsa Kajak-Kenu Klub  
sportolói a korosztályos Európa- 
bajnokságokon. Sőt, a Decsi  
Dorina-Kiskó Réka-Kurucz  
Levente alkotta nagykanizsai 
kajakos „triumvirátus”  
gyakorlatilag már a világbajnoki 
kiküldetését is biztosította.  
Így persze a gratuláció duplán is jár.

Kiskó Réka 
(jobbról), 

Decsi Dorina, 
Kurucz  

Levente már 
sikeres kajak 
vb-válogatója 
után, egyben 

edzőtáborába 
készülve 

mosolyoghat, 
Kálovics Adél 

pedig a  
maratoni 

válogatójára 
készülhet
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A Scitec Raw Musc-
le Beach elnevezésű, 
évről-évre megrende-
zésre kerülő siófoki erő-
emelő versenyen idén 
is indulhatott a kanizsai 
Danicser Anita raw fel-
húzó számában. 2016-
ban indult először Anita 
ezen a mindig szépszá-
mú mezőnyt felvonulta-
tó versenyen és kategó-
riájában, a raw felhúzás-
ban a hölgyeknél open-
ben első lett 160 kilo- 
grammal, s ugyanekkora 
súllyal masters kategóri-
ában is első helyezést 
könyvelhetett el, majd 
az open abszolútban a 
teljesítmény az előkelő 
második helyéhez volt 
elegendő. P.L.

Az NB III-as FC 
Nagykanizsa labdarú-
gó-együttese vasárnap 
a Somogy megyei I. osz-
tályban érdekelt 
Somogysárd SE ottho-
nában lépett pályára a 
MOL Magyar Kupa 1. 
fordulójában.

A lelkes hazaiak ellen a kanizsaiak 
háromszor is vezettek, s a harmadik 
góljukra már nem volt válasza a sár-
diaknak, Ekker Milán duplázott, mel-
lette Péntek Adrián volt eredményes. 
Ekkert a meccs legvégén kiállították, 
amiért később a kupasorozatra három 
meccs eltiltást kapott A „foci-tér-
ségünkből” még a Semjénháza SE, 
valamint a Szepetnek SE is érdekelt 
volt az MK főtábláján. Előbbi a siófo-
ki Balatoni Vasas SE-t fogadta és egy 
küzdelmes meccsen, Kőrösi Dániel 49. 

percben esett góljával győzött, ezzel 
a következő körbe jutott. A Szepetnek 
SE már nem járt ilyen jól, hiszen a VSK 
Tököl otthonában 2-1-es vereséget 
szenvedett (gólszerzőjük Czene Krisz-
tián volt) és ezzel kiesett a további 
küzdelmekből. A szerdai sorsolás után 
kiderült, a kanizsaiaknak Somogy 
térképét nem is kell összehajtogatni-
uk, mivel augusztus utolsó napjaira 

ismét somogyi végekre szólítja őket 
a sorsolás: Koller Zoltán együttese a 
megyei I. osztályú Kadarkút VSK-nál 
léphet pályára. Még érdekesebb, 
hogy a Semjénháza SE azt a Tökölt 
fogadja a Pest megyei első ligából, 
mely a Szepetneket búcsúztatta a 
Csepel-szigeten. A második forduló 
játéknapjai augusztus 28-29-én 
esedékesek. P.L.
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pontokkal

Az LVX. Úszó Országos 
Serdülő Bajnokság ver-
senyén a Délzalai Víz-
mű SE is indíthatta 
úszóit, s közülük Buko-
vics Rebeka, illetve 
Kantó Marcell is A-dön-
tőzött a Debreceni 
Sportuszodában.

Bukovics Rebeka ráadásul a deb-
receni serdülő úszó bajnokságra 
Belgrádban hangolhatott, ahol a 
kelet-európai országok junior úszó 
találkozóját (CECJM) rendezték meg. 
A 2006-os Rebeka korosztályánál 
feljebb úszva 50 m női pillangón, 
majd 50 m gyorson, illetve 100 m 
pillangón is győzött a szerb főváros-
ban, a 4x100 m, illetve a 4x200 m női 
gyorson pedig azoknak a váltóknak 
lehetett tagja, melyek ugyanúgy 
elsőséget szereztek. Így következ-

hetett a debreceni serdülő 
országos bajnokság, amelyen 
szintén remekelt. Elsőként 50 
m lány gyorson holtverseny-
ben végzett az első helyen 
25,99 másodperces ered-
ménnyel Polgár Sándor edző 
tanítványa, majd elsőségei 
számát 50 m pillangón is gya-
rapította 27,03-as idejével. 100 
m pillangón 1:02,32-vel lett 
bronzérmes, 100 m gyorson 
57,09-cel negyedik, illetve volt 
még egy A döntőzése 200 m 
gyorson, abban a mezőnyben 
nyolcadikként csapott a célba 

2:09,35 perces idővel. Kantó Marcell 
(2005) is készülhetett a hajdúsági 
helyszínen finálékra, s 50 m fiú pillan-
gón 6. helyen végzett 25,69-cel, 50 m 
gyorson nyolcadik helyezést könyvel-
hetett el 24,41-gyel. P.L.

A zöld-fehér szerelésű Semjénháza SE  
a Balatoni Vasas után a Tököl ellen is továbbjutna (Fotó: PL)

Két ob-elsőség 

Idén is 
bizonyíthatott Kapcsolódási 

Danicser Anita 
Siófokon is remekül 
szerepelt 

Debrecenből

22-23.indd   22 2021. 08. 12.   8:48:54



Az FSR-V modellezők újabb baj-
noki fordulóját rendezték a 
Dunaújvároshoz közeli Nagyve-
nyim településén. A versenyen 
a Canissa Modellező SE tagjai is 
indultak.

Az országos bajnokság har-
madik fordulójában a nagykani-
zsai modellezőktől Boti Ferenc, 
Bonczók Károly, valamint Lek-
szikov Zsolt várhatta a rajtot. A 
27 ccm-es benzineseknél Boti 
összesítésben végül a második, 
míg Bonczók a negyedik helyen 
végzett. Lekszikov Zsolt a 15 
ccm-es nitrometános hajók 
között a hatodik pozícióban 
zárt. A verseny kanizsai részről 
azért is érdemel külön figyel-
met, hiszen Boti a 27 köbcentis 
mezőnyben át is vette a veze-
tést összetettben és onnan vár-
hatja augusztus második felé-
ben a folytatást. P.L.

A nemzetközi nagymester min-
dig nagy örömmel érkezik Kanizsá-
ra, bár a járványügyi korlátozások 
végett a megszokott hazalátogatá-
si ritmusa kissé azért átalakult. Erika 
- aki Eindhoven térségében sakkis-
kolát működtet - ahhoz a magyar-
országi női sakkozók „előretörő” 
hullámához tartozik, melynek tag-
jai a ‚80-as évektől bizonyították: a 
szellemi sport területén is óriási 
potenciállal bírnak.

- Igazából édesanyám kezdett el 
itt Kanizsán komolyabban tanítgat-
ni a sakk alapjaira, holott apukám 
meg a városi sakkbajnokság kerete-
iben is jó néhány alkalommal halla-
tott magáról remekléseivel – gon-
dolt vissza a kezdetekre a sokszoros 
női sakkolimpikon. - Rezsek Győző 
aztán általános iskolás koromban 
még jobban odafigyelt fejlődésem-
re, s idővel aztán apu már nem is 
szeretett velem játszani, mert több-
ször is legyőztem. A gimit a Land-

lerben kezdtem, de 
akkortól már a fővá-
rosi, illetve orszá-

gos sakkéletben is felfigyeltek rám.
Persze, a Polgár-lányok teljesít-

ménye mellett nem volt egyszerű 
kiugrót produkálni, emellett pedig 
az élete is úgy alakult, hogy a sak-
kon keresztül Hollandiába szólítot-
ta a sors és ott is telepedhetett le. 
Mi több, rögtön 1992-ben, a manilai 
sakkolimpián már a holland színe-
ket képviselhette a nők mezőnyé-
ben, s azt követően is jó néhányszor 
volt 1. és 2. táblás újdonsült ottho-
na válogatottjában. 1998-ban pél-
dául válogatott csapattársaival 
még a roppant előkelő negyedik 
helyet is elcsípte az elisztai - sakko-
limpiai – seregszemlén. A sakk 
továbbra is az egyik legfontosabb 
dolog Sziva Erika életében, s ezt 
Nádasi Tamás, az NB I-ben tizenhá-
romszoros bajnok Tungs-
ram-Aquaprofit NSK elnöke társa-
ságában elmesélt számtalan ked-
ves története is jól érzékeltette itt, 
Nagykanizsán. P.L.

A Magyar Látványtánc Sportszövetség országos 
bajnokságát Balatonfüreden rendezték, ahova a 
kanizsai Honvéd Kaszinó SZKES tánccsoportja 
hat versenyszámmal nevezett.

A nagykanizsai táncos egyesület 
végül négy koreográfiájával arany, 
kettővel ezüst minősítést nyert, 
ráadásul a „Harc az egyenlőségért” 
program különdíját is kiérdemelte.

- Nagyon boldogok voltunk, 
hiszen mindegyik számmal szép 
eredményt értünk el – mondta el 
a dél-zalaiak trénere, Szécsényi-
né Kápolnás Edina. - Közel fél 

évig csak online tudtunk edzeni, 
a táncosaim a vírus miatti körül-
ményekhez és a lehetőségekhez 
képest a maximumot hozták a 
versenyen.

SZKES-eredmények. Színpadi 
látványtánc, gyerek kiscsoport 
kategória, ezüst minősítés: Doro-
thy álma. Színpadi látványtánc, 
gyerek formáció kategória, arany 
minősítés: Varázslatos Egyiptom. 
Színpadi látványtánc junior kis-
csoport kategória, ezüst minősí-
tés: Egy gyémánt születése. Szín-
padi látványtánc felnőtt kiscso-
port kategória, arany minősítés: 
Pokol kapujában. Színpadi lát-
ványtánc felnőtt formáció, arany 
minősítés: Harc az egyenlőségért 
- plusz különdíj. Hip Hop gyerek 
szóló kategória, arany minősítés: 
Fizl Amina.

P.L
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Stílszerű környezetben 
mesélhetett Sziva Erika 
a sakkolimpiákon szerzett 
élményeiről  (Fotó: Polgár László)

Viszonylag hosszú 
idő után ismét 
Nagykanizsára láto-
gathatott Sziva  
Erika, magyar-hol-
land sakkozó, női 
nemzetközi nagy-
mester, magyar baj-
nok, ötszörös hol-
land bajnok, emel-
lett ötszörös hol-
land sakkolimpikon, 
aki gyermekéveit a 
dél-zalai városban 
töltötte.

Különdíj is járt nekik

Eindhovenből

Nemzetközi 
nagymester 

Folytatás 
az élről

Boti Ferenc (balról) 
kategóriája mezőnyében 
az élre állt

22-23.indd   23 2021. 08. 11.   19:57:35



24 | KANIZSA ÚJSÁG MOZAIK24 | KANIZSA ÚJSÁG MOZAIK

A savanyú uborka eltevéséről és 
az almaecet készítéséről Hor-
váth Tünde őstermelő 
osztotta meg tapasz-
talatait olvasóinkkal. 

AZ ECETES 
UBORKA 
hozzávalói: 2 literes 
dunsztos üveg, 1 l 
víz, 1 dl 20 százalékos 
ecet, 12 szem feketebors, 
6 dkg cukor, 3 dkg só, 1 db 
babérlevél, mustármag, kapor, 1 
kk szalicil, vagy nátrium benzoát. 

Elkészítése: A hozzávalókat 
összeforraljuk, kissé lehűtve 
melegen ráöntjük az uborkára, és 
végül dunsztba tesszük. 

AZ ALMAECET hozzávalói:
5 l-es dunsztos üveg, 2 kg alma, 
20 dkg cukor, 2 l víz. 

Elkészítése: A vizet a cukorral fel-
forraljuk, és langyosra kihűtjük. 

Az almákat héjastól felkockázzuk, 
beletesszük az üvegbe, majd 

ráöntjük a langyosra hűlt 
vizet. Az üveg tetejét 

v á s z o n h u z a t t a l , 
pelenkával vagy 
k o n y h a r u h á v a l 
lekötjük. Az egészet 
2-3 hétig meleg, 

sötét helyen érleljük, 
és naponta egyszer 

megkeverjük fakanállal. 
Miután megerjedt, lefejtjük úgy, 

mint a bort. A lefejtést addig kell 
végezni, amíg szép színe nem 
lesz. Ezután visszaöntjük a kimo-
sott tiszta üvegbe, szintén leköt-
jük, és ismét érleljük pár naptól 
akár két hétig, attól függően, 
hogy milyen erős almaecetet sze-
retnénk készíteni. A tetején ecet-
ágy, föl képződik. Végül abba az 
üvegbe öntjük bele, amiből fel-
használjuk, majd légmentesen 
lezárjuk. 
Felhasználhatjuk saláták készíté-
séhez, de egyre többen használ-

ják egészségmeg-
őrzésre Magyaror-
szágon is. Az 
immunrendszert a 
benne lévő A, B, C-vi-
tamin, és az ásványi 
anyagok nagy mér-
tékben erősítik, erős 
antioxidáns hatása van. Emellett 
jó hatással van az emésztésre, a 
bőr fiatalítására, bőrfertőtlenítés-
re, pattanásos és miteszeres 
bőrök kezelésére. Az almaecet 
aranyszabálya, hogy soha nem 
szabad töményen használni sem 
belsőleg, sem külsőleg, mert 
maró hatása lehet. Nagyon jó 
méregtelenítésre, és fürdés után 
a bőrre. Ilyenkor 1 l vízbe 1 ek 
almaecetet teszünk, és kancsóból 
magunkra öntjük. Bármilyen 
almából elkészíthetjük, és ha egy 
idő után megbarnul az almaecet, 
vagy ha az üveg alján lerakódás 
keletkezik, nem kell megijedni, az 
sem káros az egészségre. 

BAKONYI Erzsébet

GasztroKanizsa

Fo
tó

: K
an

iz
sa

konyhájából
Tünde 

Ecetes uborka és almaecet
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